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amb el suport tècnic de l’Institut Tecnològic d’Energia, 
als que hem de donar sempre suport, perquè els insti-
tuts tecnològics són fonamentals per a tirar endavant polí-
tiques innovadores, i que, per tant, el que pretenem amb 
aquesta estratègia és donar els primers passos perquè 
augmente –i van augmentant– el nombre d’empreses i 
activitats i sectors implicats en esta energia renovable. 
Del que es tracta també és de consolidar un ecosistema 
local tecnològicament competitiu en la cadena de l’hidro-
gen verd. Aquesta estratègia incorpora accions en tota la 
cadena de valor de l’hidrogen, des de la seua producció 
fins a la demanda final, passant pel transport, distribució i 
magatzematge .

Per altra banda, també he de dir-li que ja vam signar i partici-
par en la constitució d’un consorci per hidrogen verd per a la 
descarbonització de la mobilitat a Alacant, concretament ara 
fa un any. I per a 2023 li puc dir que ja van a dur-se a terme 
projectes concrets com la implantació d’una planta d’hidro-
gen verd en Fertiberia, concretament a Sagunt; el projecte 
Orange.Bat, primera planta pilot per a la transició del gas 
natural per l’hidrogen verd a la indústria del taulell, la indús-
tria ceràmica, amb molts altres projectes . I nosaltres, doncs, 
també no parem, no? Estem treballant la ruta del biogàs, 
com vosté molt bé ha dit, que anirem implementant poquet 
a poquet.

I, per tant, estem en esta línia de seguir treballant en les 
energies renovables i, com veu, amb rigor, amb planifica-
ció, amb participació, amb innovació i investigació continua. 
Segur que treballant d’esta manera guanyarem celeritat en la 
implantació de les energies renovables en general, i, com no, 
de l’hidrogen verd en particular

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Senyories, avançarem a la penúltima pregunta de control, 
que és la número 1.724, que formula l’il·lustre diputat Carlos 
Gracia, al conseller d’economia sostenible sobre el sector 
ceràmic .

El senyor Gracia Calandín:

Moltes gràcies, president .

Buenas tardes ya, conseller .

Bueno, el desorbitado coste de la energía, también de las 
materias primas, el sobrecoste que a día de hoy tiene que 
pagar el sector cerámico por esos derechos de emisión de 
CO2, hacen que el sector azulejero de Castellón se encuen-
tre en una situación más que delicada, que al final se está 
traduciendo en cierres y en expedientes de regulación de 
empleo .

Usted es el responsable de empleo y sabe que son más 
de sesenta ERTE, más de siete mil trabajadores los que se 

han visto afectados. Por decir algunos nombres: Todagres, 
Azulejera Alcorense, Grespania, Halcón…, en fin, una situa-
ción extraordinaria y muy preocupante . Y convendrá 
conmigo en que, ante situaciones extraordinarias, solucio-
nes extraordinarias, o respuestas extraordinarias, para un 
sector que, además, tiene un peso específico importante en 
la economía valenciana, y, por supuestísimo, en la provincia 
de Castellón, soluciones a nivel nacional pero también solu-
ciones a nivel autonómico .

La realidad es que, a nivel nacional, ya lo he dicho en la 
intervención, en la pregunta de interés general, el señor 
Sánchez ha hecho más bien poco; de hecho, la patronal 
denunciaba el otro día que la falta de ayudas contunden-
tes a la industria cerámica está conduciendo a una pérdida 
brutal de competitividad. Y no está ocurriendo lo mismo en 
sectores cerámicos de nuestro entorno como el de Italia, 
que también se están viendo sometidos a esa subida de los 
costes del gas, porque, por ejemplo, el gobierno Italia sí que 
les subvenciona un incremento en un 40 %, ese incremento 
en las facturas del gas.

Luego, hay una falta de apoyo a la cogeneración, que no 
hay que olvidar que desempeña un papel fundamental en 
esa eficiencia energética, una falta de apoyo que además 
se traduce en que el gobierno es tremendamente pere-
zoso y, por ejemplo, lleva más de un mes que no ha publi-
cado las retribuciones a las plantas de cogeneración. A esto 
se suman reivindicaciones históricas; yo recuerdo hace dos 
años, su grupo apoyó una iniciativa del mío en la que exigía-
mos al Gobierno de España el estatuto de los consumido-
res gasointensivos, y el señor Sánchez no ha hecho abso-
lutamente nada. Ayer, al PSPV se lo volví a pedir en una 
PNL que firmaban en solitario, veremos a ver, pero, desde 
luego, al final, como yo decía antes, tarde, mal y poco. Con 
lo cual, nos queda saber qué va a hacer la Generalitat, y la 
Generalitat, por lo pronto, lo que sabemos es que estamos 
con el proyecto de ley de cambio climático, que van a ser 
más impuestos para el sector cerámico .

Y, luego, claro, las declaraciones del señor Puig, después 
de la mesa, el día 18, dice: «Puig se encomienda a Madrid 
para las respuestas excepcionales» . Claro, se encomienda 
a Madrid como el que se encomienda a San Isidro para 
que llueva. Yo, claro, mucha fe cuando el señor Puig va a 
Madrid pues no tengo, yo no sé usted, yo creo que tampoco 
porque, claro, los precedentes son los que son y son poco 
alentadores .

Así que hoy le pregunto, conseller, aprovechando que no 
está el señor Illueca para erigirse en portavoz de indus-
tria, ¿cuál es el plan de la conselleria de industria, conseller? 
¿Cuál es la estrategia valenciana para que las ayudas que 
espera el sector lleguen de manera urgente antes de que sea 
demasiado tarde? ¿Alguien va a dar la cara por el sector en 
Madrid? ¿Alguien va a decirles que nuestro sector cerámico 
no aguanta más o seguimos a la espera de que la ministra 
encuentre un hueco en su agenda?

Los ERTE y los despidos alcanzan más de la mitad de los 
trabajadores, hoy le pregunto, ¿qué medidas se están 
tomando desde su conselleria, que es la de industria, para 
frenar esta tendencia?

Moltes gràcies, president . (Aplaudiments)
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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable conseller a les qüestions 
plantejades .

Quan vosté vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor Gracia, és de veres el que diu vosté, no?, no fa falta 
que ho rebatem. L’escalada del preu de l’energia fa necessà-
ria una resposta valenciana espanyola i europea, que vosté 
s’ha oblidat, una resposta per fer front a aquesta conjun-
tura però també per estructurar una estratègia sostenible 
per al sector, una resposta que jo diria que estem donant i 
que continuarem donant, sempre amb les competències que 
tenim .

I mire, he de defensar eixe titular que vosté ha mostrat, 
no perquè Puig «se encomienda» a Madrid, és perquè el 
sector ens demana que fem lobby a Madrid, val?, i també 
he de dir, gràcies als ERTO, gràcies als ERTO, cal posar-los 
en valor .

I, mire, com vostés saben la indústria ceràmica ja ha sigut 
objecte d’ajudes i mesures a compensar en aquesta esca-
lada de preus, ajudes directes de 400 .000 euros pel 
govern espanyol com a la indústria gasointensiva, topant 
el preu del gas per a rebaixar la factura de l’electricitat, 
l’excepció ibèrica va ser ampliada la cogeneració, tal com 
hem reivindicat amb força, donat el perjudici que ocasi-
onava. A més a més, hem ajudat amb el pla Reactiva de 
la Generalitat, amb el pla estratègic de la indústria valen-
ciana. És a dir, que, davant de problemes globals i incer-
teses, està clar que anem donant solucions i respostes 
concretes .

Un problema, el que vosté també acaba de dir, del preu de 
l’energia que afecta a tot Europa, a tot Europa, i, si no, veja 
els països punters com estan. I clar que necessitem mesu-
res excepcionals, mesures excepcionals per salvaguar-
dar el treball de milers de persones, i malauradament no 
tenim totes les competències que voldríem per poder donar 
resposta a estos problemes que sacsegen la nostra soci-
etat, o, si no, si vosté té una vareta màgica, doncs, diga-
m’ho, diga-m’ho, i intentarem treballar conjuntament. Però, 
sembla ser que amb les seues polítiques de reduir d’ingres-
sos, recentralitzar competències a Madrid, doncs, jo crec 
que poquetes coses podrem fer, senyor Gracia. Ho solucio-
naria vosté d’eixa manera? Doncs, diga-m’ho.

I per parlar de solucions, la setmana passada vam estar 
amb el sector de la mesa, com vosté sap, que estem treba-
llant des del 2017, i vam plantejar la nostra plena predispo-
sició per a seguir ajudant al sector, ampliant ajudes directes, 
donant cobertura en els expedients de regulació tempo-
ral d’ocupació, i amb línies de finançament dotades dues 
amb 50 milions d’euros, i demanant al Govern d’Espanya 

que amplie les ajudes directes al màxim que permeta la Unió 
Europea, plantejar-li comprar gas en origen per a garantir 
el subministrament i reduir el seu preu, i que el ministeri de 
treball active el mecanisme RED en els ERTO per millorar i 
ampliar les condicions dels expedients per als treballadors i 
per a les empreses .

Senyor Gracia, estem treballant, estem parlant i estem fent 
conjuntament amb el sector tot el que està en les nostres 
mans per a intentar pal·liar el màxim possible la situació que 
estem vivint .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Queden, (veus) sí, 21 segons, en algo també al conseller li ho 
havien llevat. Crec que són 28 amb 28 segons.

El senyor Gracia Calandín:

Que podem estirar.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Quan vosté vullga.

El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, president .

Usted es que es el rey del gerundio, trabajando e impul-
sando, pero claro, a qué velocidad, es que el problema es el 
ritmo al que hacen eso.

Vamos a ver, se lo he dicho con Italia. Es que la respuesta en 
el resto de gobiernos europeos está siendo muy diferente. 
Por parte del Gobierno de España ahora es cuando empie-
zan a ponerse las pilas, ahora, y veremos a ver si de verdad 
tiene algún efecto.

Miren, nosotros estamos muy preocupados porque dejar 
caer al sector cerámico es dejar caer a la economía de la 
provincia de Castellón .

Y, mire, me queda muy poquito tiempo, pero ya que usted 
reconoce que hacen falta medidas extraordinarias, todo lo 
más previsible es que el lunes llegue aquí el proyecto de 
presupuestos de la Generalitat, le invito a que nos informe 
de cuál es la línea extraordinaria que van a dotar, al margen 
de la del PEIV, que es completamente genérica, para el 
sector cerámico, para hacer frente a esta situación que es 
extraordinaria .

Moltes gràcies, president . (Aplaudiments)
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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Si el conseller vol des de…

Quan vosté vullga, conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Mire, com vosté està parlant del Govern d’Espa-
nya, doncs, mira, emplace que li diga al seu partit que 
aquesta proposta de resolució que hem presentat l’apro-
ven, i aniríem una miqueta millor en allò que diu «realit-
zar compres de gas en origen per a garantir el subminis-
trament al sector ceràmic i reducció del seu preu, ajudes 
directes per al sector, activar el mecanisme RED en els 
expedients de regulació temporal», tal, tal, tal, tal, tal, tal . 
Doncs, clar, vostés donen suport, farem que el govern 
central active més ajudes i probablement doncs puguen 
arribar més ajudes al sector .

El que està en les nostres mans, li ho acabe de dir el que 
hem fet, activarem ajudes directes i també finançament.

I sobretot vostés el que han de fer des del govern central, 
d’una vegada per totes, és que nosaltres tinguem un finança-
ment just per a poder arribar a tots els llocs, perquè sembla 
ser que massa suport des de Madrid no estan donant perquè 
això puga ser una realitat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Continuarem ja amb l’última pregunta, la 1.710, que formula 
la il·lustre diputada Llanos Massó a la consellera d’Educació, 
Cultura i Esports .

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Massó Linares:

Gracias, presidente .

Buenos días otra vez, consellera .

Allá por el mes de enero Vox solicitó a la conselleria, que 
en aquel momento dirigía el señor Marzà, la relación de la 
normativa aplicable a los programas experimentales que 
aparecen en el artículo 8 de la Ley de plurilingüismo. Y la 
verdad es que, pese a no responder nunca nada de lo que se 
le preguntaba y a retorcer los argumentos de forma increíble 
para no dar la información que se le solicitaba, creo recordar 

que nunca perdió la compostura en sus respuestas escritas, 
algo que de usted no podemos decir, como vimos ayer.

Pero volvamos al tema de nuestra pregunta. Desde Vox 
le pedíamos la normativa que regula los programas expe-
rimentales en infantil, esos que consisten en 90 % valen-
ciano, 10 % inglés, 0 % castellano. Y la respuesta del enton-
ces conseller fue que la normativa que nos ampara es la 
propia Ley de plurilingüismo. Y nos fuimos a la Ley de pluri-
lingüismo, y lo único que encontramos de programas expe-
rimentales fue el artículo 8: «La conselleria competente en 
materia de educación podrá autorizar programas plurilingües 
experimentales e innovadores, siempre que cumplan o supe-
ren los objetivos establecidos en esta ley.»

Y le volvemos a preguntar, a ver si usted es algo más explícita 
que su antecesor: ¿en qué consisten los programas experimen-
tales y cuándo van a aprobar el reglamento que los desarrolla?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera a la qüestió plantejada. 
Quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera d’Educació, Cultura i Esport:

Senyora Massó .

Gràcies, senyor president .

En relació a la seua pregunta, i com bé vosté sap, els progra-
mes experimentals contemplats en la Llei 4/2018 consisti-
xen en allò que determina l’article 8 de la mateixa llei, titulat 
«Programes experimentals», i es desenvolupen segons el que 
determina eixa llei . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

La senyora consellera d’Educació, Cultura i Esport:

Para’m el temps, president . President, para’m el temps .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Sí, no li l’havia posat, per això ara he posat deu segons . El 
fallo ha sigut meu, el fallo ha sigut meu. (Remors)

Escoltarem la concreció de la pregunta per la il·lustre dipu-
tada Llanos Massó. Quan vosté vullga, senyoria.


